
رقابت هاي جام تختي امس�ال با انتقادهاي 
زيادي همراه بود و بسياري معتقد بودند اين 

مسابقات در شأن نام تختي نبود. 
قبل از هر چيزي بايد به اهميت تختي در جامعه و بين 
مردم اشاره كرد. روزي كه تختي چشم از جهان بست، 
دانشجويان او را روي دوش خود بردند. در مراسم تشييع 
جنازه مرحوم تختي چنان جمعيتي بود كه كسي تا آن 
روز به خود ندي��ده بود. مردم به خاط��ر علاقه اي كه به 
آن مرحوم داش��تند، آمده بودن آن هم به صورت كاملًا 
خودجوش. اين مس��ئله را مي توانيد هر ساله در مراسم 
سالگرد او نيز شاهد باشيد يا حتي هر هفته اگر سر مزار 
تختي برويد مي بينيد كه چه جمعيت��ي براي خواندن 
فاتحه در كنار مزار او حضور دارند؛ مسئله اي كه نشان از 
اهميت اين پهلوان بين مردم دارد و وظيفه مسئولان را 
براي برگزاري مسابقات جام تختي براي زنده ماندن نام 

و ياد او بيشتر و سنگين تر مي كند. 
انتقادها نيز به دليل حساسيت هاي مردمي 
روي ن�ام تخت�ي و اهمي�ت اي�ن پهل�وان 

اسطوره اي است.
سال هاس��ت كه مس��ابقات جام تختي برگزار مي شود. 
سال ها قبل اين مس��ابقات به صورت خودجوش برگزار 
مي ش��د و بودجه اي از سوي مس��ئولان ورزشي به آن 
اختصاص داده نمي ش��د و اي��ن مردم بودند ك��ه آن را 
برگزار مي كردند. تا اينكه طالقاني، در زمان رياس��تش 
در فدراسيون كش��تي ابتكاري به خرج داد و از مجلس 
تقاضاي بودجه ك��رد. البته او اين بودج��ه را ابتدا براي 
س��اختن مقبره اي براي مرح��وم تختي خواس��ت كه 
مجلس 5 ميليارد تومان بودجه براي اين كار به دولت داد. 
مقبره اي براي تختي درست شد، البته نه آنجايي كه بايد، 
چون قبر مردم بود و بايد رضايت آنها نيز جلب مي ش��د 
اما به هر ترتيب اين اتف��اق افتاد و در نزديكي ابن بابويه، 

زميني نيز خريداري شد تا سالن ورزشي چند منظوره 
در آن ساخته شود تا هم مردم از آن استفاده كنند و هم 
مراسم جام تختي هر ساله در آن برگزار شود. بعد آقاي 
طالقاني رفتند و من ش��دم رئيس فدراسيون، بنده هم 
كارها را پيگيري مي كردم اما متأس��فانه اين پول دست 
تربيت بدني ماند و بعد هم كه وزارت ورزش تشكيل شد 
و همه چيز مسكوت ماند و حالا بارها مي شنوم كه حتي 
مي خواهند زمين را نيز بفروشند؛ زميني كه خريداري 

شده است و بودجه آن نيز هست! 
سال هاس�ت كه ش�اهد حضور كش�ورهاي 
قدرتمن�د و نام�ي در كش�تي آن ه�م ب�ا 
ستاره هايش�ان در جام تختي نيستيم. حال 
آنكه آنها با تمام س�تاره هاي خ�ود در جام 
يارگين يا ياشاردوغو شركت مي كنند. دليل 

اين مسئله چيست؟ 
اين مسئله ارتباط مس��تقيم با نحوه برگزاري مسابقات 
دارد. خيلي مهم اس��ت كه مس��ابقات كجا برگزار و چه 
امكاناتي براي آن در نظر گرفته مي شود. شخصاً مسابقات 
را در شهرهاي مختلف برگزار كردم از بندرعباس گرفته تا 
اصفهان و مازندران. هميشه هم سالن پر بوده از جمعيت. 
كشورهاي خوبي هم شركت كرده اند. به دليل اينكه گاهي 
نياز است خواسته هاي كشورهاي شركت كننده را برآورده 
كرد. الان هزينه ها ب��الا رفته، برخي كش��ورها خواهان 
تهيه بليت هستند براي شركت در مسابقات. خب وقتي 
مي بينيم يك كشور قدرتمند قرار است با ستاره هاي خود 
در اين رقابت ها شركت كند، چرا هزينه نكنيم؟ اين اعتبار 
جام تختي را بالا مي برد. اما اگر قرار باشد امكانات مناسبي 

در نظر نگيريم، چه انتظاري مي توانيم داشته باشيم؟
خادم،  رئيس فدراس�يون هم به اين مس�ئله 
اشاره دارد و مي گويد ش�رايط جام هاي ديگر 

بهتر است. 

ببينيد، تيم ها توقع دارند وقتي راهي رقابتي مي ش��وند، 
 چيزي دستشان را بگيرد. خب ما نه ش��رايط ميزباني و 
امكانات خود را خوب مي كنيم،  نه جايزه هاي مناسبي در 
نظر مي گيريم. مسلم است كه استقبال خوبي نمي شود. 
خصوصاً كه بس��ياري از كشورها معتقد هس��تند ما به 
گونه اي مس��ابقات را برنامه ريزي مي كنيم كه خودمان 
قهرمان مي شويم. اگر قرار باشد نه مدال و جامي بگيرند، نه 
پذيرايي خوبي از آنها بشود و نه جايزه اي بگيرند و چيزي 

گيرشان بيايد، چرا بايد در اين رقابت ها شركت كنند؟
روابط بين الملل چه تأثيري مي تواند در اين 
زمينه داشته باش�د؟ گفته مي شود روس ها 
دوست ندارند ستاره هايشان را براي حضور 

در اين رقابت ها بفرستند. 
در اينكه روس ها اصلي ترين رقيب ما هس��تند ش��كي 
نيست. طبيعتاً دوست ندارند دستشان مقابل ما رو شود. 
آنها برخلاف ما كه در تمام تورنمنت هاي پيش پا افتاده 
نيز با تمام ستاره ها و داش��ته هايمان شركت مي كنيم، 
هميشه دستش��ان را رو نكرده و از همه داشته هايشان 
استفاده نمي كنند. بااين وجود، داشتن تعامل با كشورها 
و روابط دوستانه مي تواند ش��رط بسيار مهمي باشد كه 
باعث ش��ود حتي روس ها با نفرات اصلي خ��ود در اين 
رقابت ها ش��ركت كنند. مگر پيش تر چنين مس��ئله اي 
را شاهد نبوديم؟ فدراس��يون بايد روابط دوستانه اي با 
كشورهاي مطرح دنيا داشته باش��د و به واسطه همين 
روابط س��تاره هاي اين كش��ورها را براي حضور در جام 
تختي به ايران بكشاند. من پنج سال جام تختي را برگزار 

كردم و هر بار امريكا به ايران آمد. الان چرا نمي آيد؟
امسال ايران در هر سه رشته آزاد و فرنگي و 
پهلواني قهرمان شد. فكر مي كنيد قهرماني 

ايران در جام تختي كافي است؟
اين بسيار خوب اس��ت كه ما قهرمان شويم. جام تختي 

مال ماس��ت و در ايران برگ��زار مي ش��ود و قهرماني در 
آن اتفاق خوبي اس��ت اما عدم قهرماني به معناي فاجعه 
نيس��ت. همانطور كه گفتم بسياري از كش��ورها از اين 
مسئله گله دارند و معتقد هس��تند كشتي ها به گونه اي 
چيده مي شود كه ايران قهرمان ش��ود. اين اصلًا خوب 
نيس��ت. بايد كيفيت و سطح مس��ابقات را بالا ببريم نه 
فقط به دنبال قهرماني خودمان باشيم. اينطور اگر باشد، 
بايد قبول كنيم كه ديگر كشورهاي نامي در جام تختي 
شركت نمي كنند و اگر بيايند با كشتي گيران درجه سه 
و چهار خود مي آيند و جام تختي مي شود محل حضور 
كشتي گيران افغانستان و پاكستان و... كه نه سودي دارد 
و نه اعتباري به جام مي دهد. بايد سعي كنيم كشورهاي 
امريكا، روسيه، تركيه و كشورهاي نامي در اين رقابت ها 
ش��ركت كنند، حتي اگر اين كار برايمان هزينه داشته 
باش��د. اين هم با روابط ما با كش��ورهاي ديگ��ر و نحوه 

برگزاري مسابقات ارتباط مستقيم دارد. 
حضور مسئولان در اين مسابقات چه تأثيري 

دارد؟
اتفاقاً اين مسئله خيلي مهمي است. بسيار ديده و شنيده 
شده كه آقايان در صحبت هايشان از اخلاق مداري تختي 
مي گويند و او را الگو مي خوانند اما در چنين مراس��مي 
شركت نمي كنند يا سالگرد تختي س��ر مزارش حاضر 
نمي ش��وند. اين اصلًا جالب نيس��ت كه از خصوصيات 
اخلاقي او و الگو بودنش بگوييم و خود به گونه اي ديگر 
رفتار كنيم و مثلًا برويم برايش تولد بگيريم در فلان هتل 
بالاي شهر. اين با خصوصيات اخلاقي تختي نمي خواند. 
او مردمي بود كه امروز بعد از گذش��ت سال ها هنوز هم 
مردم با علاقه بر سر مزارش فاتحه مي خوانند.  اي كاش به 
اين توجه داشتيم و زميني را كه به نامش خريداري شده 
بود، مي ساختيم تا هرساله جام تختي با شكوه در نزديكي 

مزار آن مرحوم بزرگوار برگزار شود. 

نه خبري از س�تاره هاي 
سعيد احمديان

   گزارش 
كش�تي جهان ب�ود و نه 
تيم هاي مطرح، به اسامي 
اين تيم ها نگاه كنيد؛ قزاقستان، قرقيزستان، امريكاي 
لاتين، بلاروس، گرجس�تان، مغولستان، ازبكستان، 
ارمنستان، اوكراين، تركيه و... تيم هايي بودند كه امسال 
به مشهد آمده بودند تا در س�ي و هفتمين دوره جام 
تختي شركت كنند، جامي كه خيلي ها مي گويند فراز و 
فرودهاي زيادي در سال هاي اخير داشته و آن طور كه 
بايد نتوانسته پاي كشتي گيران مطرح دنيا را به ايران باز 
 كند و در حد و ش�أن نام اسطوره كش�تي كشورمان 
برگزار نشده است، هر چند مسئولان فدراسيون در 
حاشيه مسابقات امسال با اشاره به كميت رقابت ها و 
افزايش تيم هاي شركت كننده، سعي در كمرنگ كردن 
كيفي�ت فن�ي دور از انتظ�ار مس�ابقات داش�تند. 

  از سال 58 كليد خورد
جام تختي از س��ال 58 كليد خورد و با تصميم رئيس 
سازمان تربيت بدني وقت، جام آريا مهر كه پيش از انقلاب 
جزو تورنمنت هاي بين المللي بود، به جام تغيير نام داد. 
حسين شاه حسيني اولين رئيس سازمان تربيت بدني 
پس از انقلاب كه از دوستان و نزديكان غلامرضا تختي در 
جبهه ملي بود، در مصاحبه اي كه سال 90 با روزنامه شرق 
داشت، درباره گراميداشت نام تختي گفته بود:»تا جايي 
كه ممكن بود و خودم در تربيت بدني بودم كارهايي انجام 
داديم از جمله تغيير نام »جام آريا مهر« به »جام تختي« 
بود.« بعد از شهريور 5۷ كه تيم ملي كشتي از مسابقات 
جهاني مكزيكوسيتي برگش��ت، تا قبل از كشتي هاي 
ساري هيچ مس��ابقه مهمي برگزار نش��ده بود و اولين 
دوره جام تختي در س��ال 58 به ميزباني ساري برگزار 
شد، مسابقاتي كه پاكستان تنها تيم خارجي حاضر در 
مسابقات بود. از آن روز تا امروز شماره رقابت هاي كشتي 
جام بين المللي جهان پهلوان تختي به عدد 3۷ رسيده 
است و در دوره هاي مختلف اتفاق هاي ريز و درشت در 

اين مسابقات ثبت شده است. 
  فراز و فرودهاي جام تختي

در 3۷ دوره گذش��ته، كيفي��ت فني جام تخت��ي فراز و 
نشيب هاي زيادي داشته اس��ت، برخي دوره ها با حضور 

چشمگير قهرمانان المپيك و جهان برگزار شد و بعضي 
از دوره ها هم سوت و كور و بدون اينكه كمتر كشتي گير 
شاخصي در اين جام حضور داشته باش��د و تماشاگران 
را به وجد بي��اورد. يكي از روزنامه نگاران كش��تي نويس 
درباره بهترين دوره رقابت هاي ج��ام تختي در مطلبي 
نوشته است:»سال 68 با ۱۱ تيم معتبر خارجي، بهترين 
دوره كيفي اين رقابت ها برگزار ش��د. اكبر تركان رئيس 
فدراسيون بود. آلمان شرقي، ژاپن، لهستان و كره شمالي 
هم در كنار مهمانان سابق بلوك شرق، با تيم اصلي به تهران 
آمده بودند.« هادي عامل كارشناس و گزارشگر كشتي 
كشورمان هم در گفت وگو با »جوان« درباره كشتي گيران 
مطرحي كه در جام تختي شركت كرده اند، مي گويد: »در 
3۷ سال اخير كش��تي گيران عنوان دار و مطرحي مانند 
لوپز و رودريگرز كوبايي، داگلاس امريكايي، كورتانيدزه 
گزجستاني، تديف بلغار و خيلي از نام هاي ديگر كشتي دنيا 
در جام تختي روي تشك رفته اند. در سال ۱993 رقابت 

كورتانيدزه و رس��ول خادم كه در جام تختي برگزار شد، 
يكي از مسابقات تماشايي بود.«

هر چند در دوره هاي گذشته، جام تختي كم قهرمان جهان 
و المپيك ش��اخص به خودش نديده اما به نظر مي رسد 
اين رقابت ها در سال هاي اخير با وجود افزايش تيم هاي 
ش��ركت كننده، از نظر كيفي نتوانسته است نمره قبولي 
بگيرد و همين مسئله انتقادهاي زيادي را به همراه داشته 
است. عامل در اين باره معتقد اس��ت: »فلسفه برگزاري 
تورنمنت ها همين است، تورنمنت هاي بين المللي زيادي 
در طول سال در كشورهاي مختلف برگزار مي شود و در 
هر مسابقه بين المللي چند كشتي گير عنوان دار جهان و 

المپيك بيشتر شركت نمي كنند.«
  كشورهاي صاحبنام ترجيح مي دهند نيايند

با اين حال موضوعي كه مطرح اس��ت اينكه چرا تيم هاي 
مطرح كش��تي دني��ا ترجي��ح مي دهند با نف��رات كمتر 
شناخته شده شان به جام تختي بيايند. سال ها پيش تقي 

اكبرنژاد مربي كشتي كشورمان در اين باره گفته بود:»وقتي 
افرادي در كميته روابط  بين الملل ما فعاليت كنند كه دنيا 
آنها را نمي  شناس��د و تا به حال كار كشتي انجام نداده اند، 
تيم هاي مطرح دنيا از تورنمنت هاي ما استقبال نمي كنند.« 
س��ي و هفتمين دوره اين رقابت ها هم كه امس��ال برگزار 
ش��د، از اين قاعده مس��تثني نبود و حتي تيم هاي نامدار 
شركت كننده هم هيچ ستاره و چهره نامداري را به ايران 
نياورده بودند و تيم ها هم ترجيح داده بودند با نفرات درجه 
سه و چهار و گمنام خود در جام تختي به ميدان روند.  اين 
مسئله سبب شد تا رسول خادم هم در حاشيه رقابت هاي 
جام تختي به اين انتقادها واكنش نش��ان ده��د. او درباره 
عدم استقبال كشورهاي صاحبنامي مانند روسيه گفت: 
»روسيه استراتژي فني اي در قبال ما در پيش گرفته كه 
در بزرگس��الان با كمترين تعامل با ما حركت مي كند و با 
احتياط در جام هاي ما به خصوص در رده بزرگسالان شركت 
مي كنند. به هر حال اين يك تفكر فني است كه شايد برخي 
مواقع منطقي باشد. اين س��رمربيان آزاد و فرنگي روسيه 
هستند كه تشخيص مي دهند كه صلاح است شركت كنند 
يا نه. در مجموع به دليل شرايط بد اقتصادي فدراسيون هاي 
ملي، با وجود شرايط مناسبي كه در مسابقاتي كه در اروپا از 
نظر سهولت در رفت و آمد و هزينه ها برگزار مي شود شاهد 

حضور تيم هاي كمتري هستيم.«
  داخلي ها هم جام تختي را جدي نمي گيرند

علاوه بر غيبت كشتي گيران شاخص دنيا، به نظر مي رسد 
جام تختي در بين قهرمانان المپيك و جهان كشورمان 
هم كمتر خريداري دارد و س��ال به س��ال كه مي گذرد، 
حضور ستاره هاي كشتي ايران در اين تورنمنت كمرنگ تر 
مي ش��ود. در آخرين دوره مس��ابقات كه ماه گذشته به 
ميزباني مش��هد برگزار شد، حس��ن يزداني تنها چهره 
شاخص المپيكي بود كه در اين رقابت ها روي تشك رفت. 
همين مسئله سبب شده وقتي خودمان اين رقابت ها را 
جدي نمي گيريم، چه توقعي از تيم و كشتي گيران مطرح 
جهان داريم كه با تمام قوا حضور در جام تختي به ايران 
بيايند. سال ها پيش محمدحسن محبي از مربيان كشتي 
كش��ورمان در اين باره گفته بود:»وقتي مدعيان داخلي 
در جام تختي كش��تي نمي  گيرند، چه توقعي داريم كه 

خارجي ها به ايران بيايند؟«
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سال به سال دريغ از پارسال

 نگاهي به فراز و نشيب هاي جام بين المللي جهان پهلوان تختي 
در 37 سال اخير

ميزبان خوبي براي »تختي« نيستيم
بررسي كيفيت و كميت جام تختي در گفت وگوي »جوان« با محمدرضا يزداني خرم رئيس سابق فدراسيون كشتي

از آنجا كه قوانين بين المللي سختگيرانه است، جا دادن يك تورنمنت در       نگاه
تقويم فدراسيون هاي جهاني تمامي رشته ها موفقيت بزرگي محسوب 
مي شود. به همين دليل كشورهايي كه ميزبان اين تورنمنت ها هستند از فرصتي كه نصيبشان شده به 
بهترين شكل ممكن براي نشان دادن قدرت ورزشي، امكانات سخت افزاري و حتي معرفي كشور خود 

استفاده مي كنند. با اين حال در ورزش ايران كسي از فرصت برگزاري »جام تختي« استفاده نمي كند!
جهان پهلوان تختي نامي پرآوازه در كشتي جهان است. با گذشت چند دهه از درگذشت او هنوز 
هم رقبايش از تختي به نيكي ياد مي كنند و خاطرات جالبي را به زبان مي آورند. افتخارآفريني ها 
و موفقيت هاي بزرگ تختي از او اسطوره اي براي ورزش ايران ساخته است. از همين رو همه ساله 
جامي به نام او و براي بزرگداشت پهلواني هايش در كشور برگزار مي شود كه امسال نيز سي و هفتمين 
دوره اش در شهر مشهد برگزار شد. به رغم اينكه نزديك به چهار دهه از برگزاري جام تختي مي گذرد 
اما در بيشتر دوره ها ميزباني ضعيفي را از فدراسيون كشتي شاهد بوديم تا جايي كه اعتبار كشتي 
ايران به شدت زير سؤال رفته است. علاوه بر اين هرچه جلوتر مي رويم با كم شدن تعداد تيم هاي 
مطرح اين رشته در اين مسابقات سطح فني جام به شدت پايين آمده است. زنگ خطر براي جام 
تختي سال هاست كه به صدا درآمده اما متأسفانه توجهي به اين مسئله بسيار مهم نمي شود. حال 
آنكه علاوه بر كشتي، پاي آبروي كشورمان نيز در ميان اس��ت. آخرين دوره جام همين چند روز 
پيش به ميزباني شهر مقدس مشهد برگزار شد آن هم در شرايطي كه تا يك هفته قبل از مسابقات 
معلوم نبود مسئولان مشهد ميزباني را برعهده مي گيرند يا نه. از همين رو در دو روزي كه رقابت ها 
برگزار مي شد آشفتگي هاي زيادي به چشم خورد و اوج ناهماهنگي ها و بي برنامگي ها نيز در مراسم 
اختتاميه عيان شد. اين واقعيت تلخ در عكس ها و تصاوير مراسم به وضوح ديده مي شد و به هيچ وجه 
قابل كتمان نيست. در حالي كه با گذشت 3۷ دوره از اين تورنمنت برگزاري آن نبايد براي مسئولان 
فدراسيون تا اين اندازه دشوار باشد. اوضاع زماني وخيم تر مي شود كه متوجه باشيم تيم هاي مطرح 
دنيا و آنها كه هميشه در رقابت هاي مختلف رقيبمان هستند از حضور در جام تختي امتناع مي كنند. 
غيبت تيمي چون روسيه موضوعي نيست كه بتوان از كنارش راحت رد شد و ضعف روابط بين الملل 
فدراسيون كشتي را انكار كرد. وقتي روس ها براي تورنمنتي كه در تقويم اتحاديه جهاني كشتي 
ثبت ش��ده به ايران نمي آيند، برخي تيم هاي ديگر نيز به بهانه هاي واهي و همراه آنها جام تختي 
را بي اعتبار قلمداد مي كنند و آنها نيز يا قيد حضور در ايران را مي زنند يا كشتي گيران اصلي خود 
را اعزام نمي كنند. البته در اين خصوص نبايد كم كاري و اهمال امور بين الملل فدراسيون كشتي 
طي تمام اين سال ها را نيز از ياد ببريم. البته نكات منفي اين دوره از جامي كه به نام پهلوان ورزش 
كشور لقب گرفته، به همين جا ختم نمي شود. امسال مسئولان فدراسيون تصميم گرفتند علاوه 
بر دو رشته آزاد و فرنگي، رقابت هاي كشتي پهلواني را نيز در جام تختي بگنجانند. از همان ابتدا نيز 
معلوم بود برگزاري مسابقات سه رشته در دو روز چه نتيجه اي دارد و چگونه اعتبار ورزش و كشتي 
ايران را زير سؤال مي برد. ساير كشورها براي بالا كشيدن خود در كشتي جهان بهترين تصميمات 
را اتخاذ مي كنند و در جهت عملي كردن آنها قدم برمي دارند در حالي كه فدراسيون كشتي ايران 
در حقيقت در مس��ير نابودي جام تختي حركت كرد. برگزاري مسابقات به صورت تيم به تيم تير 
خلاصي بود بر پيكر جامي كه قرار است اعتباري براي كشتي ايران باشد. به راستي چرا با گذشت اين 
همه سال هنوز بايد حسرت برگزاري تورنمنتي بين المللي با رعايت تمامي فاكتورهاي بين المللي 
به دلمان بماند؟ مگر نه اينكه كشتي، ورزش اول كش��ورمان است و خودمان را مهد كشتي جهان 
مي دانيم؛ پس چگونه است كه بعد از گذشت 3۷ دوره تجربه لازم را براي برگزاري جام تختي كسب 
نكرده ايم و ميزباني مان در حد كشورهاي دسته چندم كشتي دنيا هم نيست؟! نگاهي به كشورهاي 
همسايه بيندازيد، همان ها كه روزي در هيچ ورزش��ي حرفي براي گفتن نداشتند حالا چنان در 
كشتي تاخت و تاز مي كنند و ميزبان رقابت هاي مهم مي شوند كه مقايسه شان با ميزباني هاي ما در 
ايران افسوس ورزش دوستان را به همراه دارد. بايد هرچه سريع تر چاره اي جدي براي برگزاري جام 
تختي بينديشيم تا هم شأن كشورمان پايين نيايد و هم اتحاديه جهاني و مخالفان كشتي ايران فكر 

حذف اين تورنمنت از تقويم جهاني به ذهنشان خطور نكند.

صرفنظر از رقابت هاي جام جهاني و مس��ابقات قهرماني جهان كشتي، 
فريدون حسن

   حاشيه
در طول سال رقابت هاي مهم بين المللي ديگري نيز در سطح جهان برگزار 
مي شود كه بزرگان اين رشته با ش��ركت در آنها آمادگي خود را در برابر 
حريفان مي سنجند.  در اين ميان كشورهاي اروپايي گوي سبقت از ديگران را ربوده اند. امريكا به عنوان 
يكي از قدرت هاي مطرح كشتي جهان تقريباً هيچ رقابت مهم بين المللي را در خاك خود برگزار نمي كند، 
ايران با سابقه اي بس طولاني و پرافتخار در كشتي دنيا تنها رقابت هاي جام جهان پهلوان تختي را برگزار 
مي كند كه البته اين رقابت ها به دلايل گوناگون اعم از ورزشي و غيرورزشي سال هاست كه از تب و تاب 

افتاده و عدم حضور بزرگان كشتي دنيا در اين رويداد به شدت به اعتبار آن ضربه زده است. 
    

با اين حال چهار كشور روسيه، تركيه، اوكراين و لهستان با برگزاري چهار تورنمنت تأثيرگذار جهاني 
عملاً سكان هدايت اينگونه مسابقات را در دست گرفته اند.  روس ها سال هاست كه جام ياريگين را به ياد 
قهرمان افسانه اي خود به بهترين شكل ممكن برپا مي كنند. حضور قهرمانان كشتي دنيا در اين جام چنان 
ارزش و اعتباري به آن داده كه اگر عنوان شود دست كمي از رقابت هاي جهاني ندارد، بيراه نيست. جالب 
اينكه ياريگين به فاصله كمي از جام تختي برگزار مي شود اما تفاوت فاحش نوع برگزاري، تيم ها و نفرات 

شركت كننده و ميزان جوايز بين دو جام به هيچ عنوان قابل چشمپوشي نيست. 
    

از روس ها كه بگذريم، اوكرايني ها نيز طي سال هاي گذشته جام بين المللي خاركف را برپا مي كنند. 
اين جام به رغم اينكه از قدمت بسيار پايين تري نسبت به جام هاي ديگر برخوردار است اما تاكنون و 
در ادوار برگزار شده مورد استقبال بسيار زيادي قرار گرفته، به عنوان مثال مي توان از حضور پرقدرت 
روس ها در اين جام ياد كرد، همان روسيه اي كه با تيم هاي دوم يا سوم و نفرات رده هاي پايين خود 

در جام تختي حاضر مي شوند. 
    

اما نمي توان از رقابت هاي معتبر بين المللي كشتي حرف زد و نوشت و از جام ياشار دوغوي تركيه چيزي 
نگفت، جامي كه ترك ها بسيار زياد به آن مي نازند و براي برگزاري آن سنگ تمام مي گذارند. آنها با در نظر 
گرفتن جوايز نقدي زياد سعي مي كنند برترين كشتي گيران قاره اروپا را به شركت در اين مسابقات ترغيب 
كنند. البته ترك ها در راه كسب اعتبار و عنوان و پيروزي در اين جام از هيچ تلاشي حتي ناداوري دريغ 
نمي كنند و شايد يكي از علل اصلي اروپايي شدن صرف اين جام طي سال هاي گذشته همين نكته باشد. 

    
در نهايت بايد به جام زيلكوفسكي لهستان اشاره داشت، جامي كه باز هم در قبل اروپا برپا مي شود و ميداني 
است براي رويارويي بزرگان كشتي دنيا، جايي كه به اعتراف بسياري از كارشناسان كشتي كشورمان محك 
بسيار جدي و خوبي است براي كشتي گيراني كه سوداي قهرماني جهان و المپيك را در سر مي پرورانند و 

اين خود نشان دهنده اعتبار و ارزشي است كه اين جام در سطح كشتي جهان از آن برخوردار است. 
    

چنانكه مشاهده مي شود كشورهاي صاحبنام در كشتي با برنامه ريزي دقيق و اصولي براي رقابت هاي 
بين المللي خود عملاً شرايط حضور قهرمانان ديگر كشورها را فراهم مي كنند و بدينوسيله در جريان 
آخرين پيشرفت هاي آنها قرار مي گيرند و اين مهم در حالي اتفاق مي افتد كه فدراسيون كشتي ايران بنا به 
علل گوناگون نتوانسته آنطور كه بايد و شايد از عهده جاانداختن جام تختي به عنوان يك تورنمنت دسته 
اول و برتر بين المللي در بين كشورهاي صاحبنام كشتي برآيد، آن هم در شرايطي كه كشتي ايران بدون 

هيچ تعارفي بسيار بالاتر و برتر از كشتي كشورهايي چون لهستان، اوكراين و حتي تركيه است. 

ضربه فدراسيون به جام تختي

تورنمنت ما كجا، تورنمنت ديگران كجا!
نگاهي به 4 تورنمنت بين المللي معتبر كشتي

رقابت هاي ج�ام تختي        گفت وگو
امس�ال ب�ا انتقاده�اي 
بسياري همراه بود؛ نه تنها به اين خاطر در سالن برگزاري 
اين مسابقات نام و نشاني از تختي و حتي عكس و بنري 
از او وجود نداشت، بلكه به اين جهت كه طبق روال چند 
س�ال قبل، باز هم شاهد حضور كش�ورهاي صاحبنام 
كشتي در اين رقابت ها نبوديم و كشورهايي هم كه آمده 
بودند، كشتي گيران نامي و مطرح خود را به همراه نياورده 
بودند. مسئله اي كه محمد رضا يزداني خرم، رئيس سابق 
فدراس�يون كش�تي دليل آن را ش�رايط برگزاري اين 
رقابت ها و عدم تعامل با كشورهاي صاحب سبك كشتي 
مي داند: »بايد اين مسابقات را به گونه اي برگزار كنيم كه 
كشورهاي ديگر، خصوصاً كشورهايي كه اسم و رسمي 
در كشتي دارند، از حضور در اين رقابت ها استقبال كنند. 
 اي�ن نيازمن�د برگ�زاري ق�وي اي�ن رقابت هاس�ت. 
ضمن اينكه داشتن تعامل با اين كشورها نيز تأثير فراواني 
از اس�تقبال شايس�ته آنه�ا از ج�ام تخت�ي دارد.«


